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هرچه در صد سال می کردیم جمع                        
                                         در دمی بر دلستان افشانده ایم

مجمع عمومی بالاترین رکن تصمیم گیری کانون است زیرا فرض بر این 
همه  طرح  امکان  و  اعضاء  همه  حضور  با  جایگاه  این  در  که  است 
از  آید.  می  حاصل  جمعی   خرد  از  مندی  بهره  فرصت  ها،  دیدگاه 
این روست که کمترین تسامح در ایفای این مسؤولیت، شاید بزرگترین 
مشروع  منافع  به  را  لطمه  ترین  جدی  و  جایگاه   این  به  را  خدشه 

آورد.  می  وارد  اعضاء  سایر 

و اما بعد....
وظیفه داریم از حضور گرم و صمیمی اعضای محترمی که از سراسر کشور 
در مجمع کانون گرد آمدند و در فرصتی که فراهم شده بود چه در جمع 
به  با گفت و گوی صمیمانه در جمع محدود،  اعضاء و چه  بزرگ همه 
طرح مسائل مشاوران پرداختند، به خاطر قبول زحمت و تخصیص زمان، 

صمیمانه سپاسگزاری کنیم. 
به راستی که موجودیت و هویت کانون با موجودیت و هویت اعضای خود 
پیوندی نا گسستنی دارد. اگر امروز نمودار توجه و همراهی سیستم بانکی 
با این نهاد روندی افزایشی برخوردار است و اگر میزان ثبت قراردادها 
در سامانه ذی ربط،  به مراتب امیدوارکننده تر از سال پیش است،  همه 
و همه به همت توجه شما اعضای گرامی به جایگاه کانون و علاقه مندی 

و دلسوزی شما برای صیانت از حرفه در فرداهای پیش رو توسط این 
نهاد است. 

نسبت  کاستی  اندک  با  کانون،  اخیر  عادی  عمومی  مجمع  شوربختانه 
به حد نصاب تعیین شده، نتوانست رسمیت پیدا کند و وارد دستورجلسه 
اعضای  از  بازهم  آن،  دوم  نوبت  برگزاری  برای  ناگزیریم  طبعاً  و  شود 
محترم بخواهیم که وقت ارزشمند خود را به حضور در مجمع تخصیص 
دهند و باز متحمل هزینه هایی شویم که در صورت همراهی غایبان در 

مجمع نخست، می توانستیم از آن اجتناب کنیم. 
انصاف آنکه تصدیق خواهید فرمود ظریف ترین ترََک در اقتدار حاصل 
از جمع اعضاء، بسیار بیشتر از هزینه های تحمیلی گفته شده زیان بار و 
مخرب است و مباد،  بنیادی را که در طول شش سال تلاش شما و ما 
ذره ذره شکل و قوام گرفته  با دست کم انگاشتن نقش تک تک مان در 

مجامع، تضعیف کنیم.    
هر  های  جزء ضرورت  پیشنهاد،  و  نقد  نظر،  ارائه  و  مجامع  در  حضور 
سازمان پویایی است که می تواند منشأ حرکت های بزرگ گردد.  آنچه 
که ما را  حتی در ورای مأموریت های قانونی، به بهره مندی از مجامع  
امیدوار می کند دست یابی به اجماع نظری سازنده در باره برنامه ها و 

رویکردهای بنیادی در کانون است.
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گزارش حسابرس مستقل و بازرس به مجمع عمومی عادی کانون

اعتباری  گزارش بررسی صورت های مالی کانون مشاوران 
و سرمایه گذاری بانکی شامل ترازنامه به تاریخ 30 آذرماه 93 و 
صورت های درآمد و هزینه و جریان وجوه نقد برای سال مالی منتهی به 
تاریخ مذکور که توسط موسسه حسابرسی فریوران انجام شده است، از 
سوی جواد بستانیان مدیر عامل این موسسه  در مجمع عمومی قرائت شد.

بنابر این گزارش به استثنای مبالغ مربوط به حق عضویت سالانه مشکوک 
الوصول، وضعیت مالی کانون در تاریخ 30 آذر ماه 1393 و عملکرد مالی 
و جریان های نقدی آن در سال مالی مزبور از تمام جنبه های با اهمیت، 

نوبت دوم مجمع عمومی عادی سالانه کانون، روز شنبه 22 فروردین ماه 
برگزار شد.

از طریق درج دعوت  کانون  اعضای  از  پیرو دعوت  این مجمع عمومی 
رسمی در روزنامه دنیای اقتصاد، انتشار اطلاعیه در پایگاه اطلاع رسانی 
و ارسال پیامک های کوتاه، با حضور اعضای حاضر، در آمفی تئاتر هتل 

سیمرغ به ریاست رییس شورای عالی کانون برگزار شد .
پس از انتخاب آقایان فضل الله سواد و حسین پور رحیم به عنوان نظار 
و خانم فاطمه کریمی به عنوان منشی، مجمع وارد دستور شد و در آغاز 
خانم هما – سادات گوشه رییس شورای عالی کانون گزارشی از عملکرد 
کانون در سال 93 و دستاوردهای این دوره از فعالیت شورای عالی و 
و سپس  رسانید  اطلاع حاضران  به  را  کانون  مهم سال 94  های  برنامه 
آذر  به 30  منتهی  مالی سال  دار شورا گزارش  قانونی و خزانه  بازرس 

1393 و سرفصل های بودجه پیشنهادی سال 94 را تشریح کردند.
و  شده  یاد  های  گزارش  استماع  از  پس  نشست  در  حاضر  اعضای 
به  منتهی  دوره  مالی  های  و صورت  ترازنامه  خود،  های  پرسش  طرح 

1393/9/30 را با تذکراتی با اکثریت آرا تصویب کردند.

همزمان برنامه های سال 94 و بودجه پیشنهادی برای اجرای برنامه ها با 
اکثریت آرا تصویب شد .

مجمع عمومی عادی همچنین مؤسسه حسابرسی فریوران را با کسب 31 
رأی از مجموع 42 رأی به عنوان بازرس قانونی کانون و مؤسسه امین 

حسابرس افق را با کسب 11 رأی به عنوان بازرس علی البدل انتخاب کرد.
این نشست در ساعت 18 به کار خود پایان داد.

طبق استانداردهای حسابداری به نحو مطلوب ارزیابی شده است.
گزارش عملکرد کانون که توسط شورای عالی تهیه شده نیز، مورد بررسی 
این مؤسسه قرار گرفته است. با توجه به این رسیدگی ها، نظر این مؤسسه، 
به موارد با اهمیتی حاکی از مغایرت اطلاعات مندرج در گزارش مذکور با 

اسناد و مدارک ارئه شده، جلب نشده است.
گفتنی است گزارش حسابرسی این مؤسسه به صورت مکتوب در اختیار 

حاضران در مجمع قرار گرفت.

گزارش خزانه دار
و  قبل  دوره  مالی  های  صورت  گزارش  ارائه  با  عمومی  مجمع  جلسه 
عبدالخالق  سوی  از  رو  پیش  مالی  سال  برای  بودجه  پیشنهاد  همچنین 

سجادی عضو شورای عالی کانون و خزانه دار ادامه یافت. 
سجادی گزارش هزینه کرد بودجه مصوب سال 93 را در سه سرفصل 
مبنای  بر  و  داد  ارایه  عمومی  مجمع  به  ای  سرمایه  و  عملیاتی  اداری، 
محاسبات در سرفصل های یاد شده بودجه پیشنهادی سال آینده را 10 
میلیارد و 411 میلیون ریال اعلام کرد که مورد تصویب مجمع عمومی 

قرار گرفت.
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می دانیم که اروپا هفتاد سال قبل تقریباً نابود شد؛ در سال 1945طرح 
برای  گذاری  سرمایه  دلار  میلیارد   5 با  ها  آمریکایی  از سوی  مارشال 
بازسازی 16 کشور اروپایی آغاز شد. خروجی اش بازسازی کشورهایی 
همین  با  لاتین  آمریکای  در  مشابه  طرحی  همزمان  است.  آلمان  چون 
آنجا  که  دهد  می  نشان  لاتین  آمریکای  فعلی  وضع  شد؛  شروع  بودجه 
بود.  متفاوت  درایت  اما  یکسان  مبدأ  و  است. طرح  نداده  رشدی رخ 
انسان های اگاه و شریف و درستکار در اروپا کار را به سامان رساندند. 
ارزش درستکاری و درست فکر کردن را در این مثال ساده می بینیم. در 
ایران نیز بیش از صد سال است این حرف ها را می زنیم. مقام رهبری 
نیز روی سلامت و درست هزینه کردن، انگشت گذاشتند. امروز روبروی 
مجموعه ای از متخصصان ایستاده ام که نقشی تعیین کننده در امور دارند. 
باید کمک کنیم سرمایه های کشور به سمتی که شایسته است برود. این 

رسالت بزرگی است.

جامعه ای که مزه درایت را چشید به عقب بر نمی گردد

عملگرایی نگاه به آسمان با قدم زدن بر روی زمین است 
باید عملگرا  همه ما در دوره ای از زندگی آرمان گرا بوده ایم و حالا 
باشیم. پراگماتیسم نگاه به آرمان هاست با قدم زدن روی زمین. انسان 
عملگرا پله ها را می شناسد. در این سالن هزار سال تجربه نشسته است، 
کشور  برای  روشنی  آینده  بپذیرد،  را  رسالت خودش  تجربیات  این  اگر 

رقم می زند. 

مشاوران باید اهلیت خود را اثبات و حفظ کنند
باور من این است که سیستم بانکی دوست ندارد، منابعش از بین برود و 
اموال صنعتگر مصادره شود. اما چرا شرکت های سرمایه گذاری بانکی 
از خود بانک ها بزرگتر می شوند؟ چون ارزیابی دقیق انجام نمی شود؛ 
چون سرمایه گذاری در جای درست صورت نمی گیرد. اگر ارزیابی ها 
کارشناسانه بود ما به این نقطه نمی رسیدیم که حجم سرمایه های گذاری 

آقای محمدرضا قائدی که پیش از این سرپرستی گروه ژئوتکنیک 
معاونت شرکت عمراب، از شرکت های عضو کانون را برعهده داشته و هم 
اکنون قائم مقام مدیر عامل شرکت سابیر است در مجمع عمومی سالانه 
کانون از لزوم رعایت اخلاق حرفه ای و نقش آن در رسیدن  مجموعه 
به جایگاهی شایسته و در خور سخن گفت. آنچه در ادامه می خوانید 

مشروح سخنرانی ایشان است.
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بانک از حجم دارایی اش بیشتر شود. الان کانون این ظرفیت را دارد. ما 
قانون پشت ماست و مجلس ضرورت  کنیم.  اثبات  اهلیت خود را  باید 
اهلیت مان  از مشاوران را تصویب کرده است. فقط کافی است  استفاده 
را حفظ کنیم. اعتبار طی یک عمر کسب می شود و در یک لحظه از بین 
می رود. ما یک خانواده ایم هر کدام از ما که اخلاق حرفه ای را زیر پا 
بگذارد و طرحی را که توجیه ندارد مصوب کند، اهلیت کل مشاوران را 

زیر سوال برده است. دوستان در بخش نظارت باید دقیق باشند.

تئوری  یک  کند  می  تهیه  ناصواب  گزارش  یک  که  مشاوری 
درست را از بین می برد

دو گروه صنعت گر داریم؛ عده ای سرمایه گذارند و عده ای دلال و پول 
باز. مشاوران واجد دانشی هستند که فرق سره و ناسره را تشخیص دهند. 
قطعا ادبیات کسی که دنبال سرمایه است زمانی که با شما وارد گفت و 
گو می شود، روشن است.  صنعت گر دنبال این است که طرح توجیه دار 
اجرا کند بنابراین هیچ وقت به شما نخواهد گفت که عددها را دستکاری 

هم  و  شد  خواهد  خودش  نابودی  عامل  هم  چون  کنید. 
وضعی  زد.  خواهد  کشور  و  بانکی  سیستم  به  ضربه 

که سرمایه  است  این  از  غیر  مگر  داریم  الان  که 
اقتصادی  توجیه  که  ایم  برده  جایی  به  را  ها 

نداشته است. دوستان مشاور ما واجد پختگی 
و درایت برای این تشخیص هستند. نقش ما 
هم  و  مسیر درست  به  هدایت صنعتگر  هم 
حفاظت از منابع بانکی و در نهایت توسعه 
برای همه ما خرج  این کشور  کشور است؛ 

کرده است و ما بدهکاریم؛ باید بدهی مان را 
بپردازیم و این به معنی کاستن از حق الزحمه 

در  گیرد  می  مبلغ  از  کمتر  که  کسی  نیست؛ 
واقع حد کار کانون مشاوران را در حد بنگاه معاملات 

ملکی پایین می آورد و باید با شدت با او برخورد شود . برخورد 
نکردن با چنین امری نه تنها مهربانی نیست بلکه نامهربانی است به کشور 
و فهم و دانایی. جدیت در این مورد بسیار مهم است کسی که یک گزارش 
ناصواب تهیه می کند باید اخراج شود زیرا یک تئوری درست را از بین 

می برد.

وقتی منابع مالی محدود باشد، عقل به سر برمی گردد
ارزنده  منشأ خدمات  تواند  می  زیرا  کند  تبلیغات  بیشتر  کانون  دارد  جا 
باشد. ما باید در این شرایط خاص کشور را به سمتی ببریم که سرمایه در 

جای درست به کار رود.
چند سال پیش با یکی از دوستان در عراق بودم. نفت صد و اندی دلار 
کند. در مسیری که  ما می خواست کف خیابان را گرانیت  بود؛ دوست 
برمی گشتم 15 نفر دلال هم زنگ زدند که اگر اینجا پروژه می خواهی 
فلان و فلان. پول مفت نفت تصمیمات را فضایی می کند. وقتی که این 
پولِ مفت نباشد، منابع محدود باشد، عقل به سر برمی گردد. الان زمانی 
است که ما جایگاهمان را در کشور تثبیت کنیم. جامعه ای که مزه درایت 

را چشید به عقب بر نمی گردد. 
اخلاق حرفه ای روح ماجرای ماست. فلسفه وجودی ما این است اگر به 
ما اعتمادی شده و به ما اعتباری داده شده و سیستم بانکی گزارش ما را 
می خواند به این علت است که ما را انسان های دانایی می داند؛ حسن 
شهرت فعلی را از دست ندهیم. باور کنید تعرفه شکستن و گزارش سر 
بیشتر  فقر  به سمت  اگر فردا جامعه  نیست.  از خیانت  دستی دادن کمتر 
رفت ما مسئولیم. اگر درست فکر کنید اذعان می کنید که عملکرد غلط 

در دراز مدت به ضرر خود ماست.  

مقوله زیست محیطی را جدی بگیریم
واقعیت این است که پیش از این در مطالعات امکان سنجی توجه به مقوله 
زیست محیطی سردستی بود و خروجی اش را الان می بینیم. بنده هامون 
مسئولیت  این  ام.  دیده  را  شدنشان  و خشک  را  گاوخونی  و  هیرمند  و 
سنگینی است؛ هیچ پولی ارزش این را ندارد. فکر نکنید می شود پول را 
برداشت و رفت. آقایان هر جا بروند باز هم ایرانی اند، فرزندانشان ایرانی 
تبارند. نابودی کشور، آسیبب به خود ماست حتی اگر اینجا 
زندگی نکنیم. مقوله زیست محیطی را جدی بگیریم. 
نه  مگر  اخیراست،  های  خاک  و  گرد  اش  نمونه 
اینکه ثمره طرح هایی است که انسان های بی 
کرده  اجرا  جوانب  همه  دیدن  بدون  تعهدی 
اند؟ نگاه دقیق زیست محیطی،  به خصوص 
الان در بحران آبی که داریم، بسیار جدی 
است. جمع کثیری در کشور انتقاد می کنند. 
برآورد طرح ها با ماست، پس به تکلیفمان 
چرا  که  شنیدیم  سال  های  سال  کنیم.  عمل 
دست  طرح  که  حالا  کنند،  نمی  درست  کارِ 
شده  داده  ما  به  امکانش  کنیم؟  می  چه  ماست 

و باید بتوانیم. 
به کارشناسی  که  این علتی است  منابع کشور کم شده و 
بهای  بیشتری بدهیم. وقتی طرح به دست ما رسید باید منافع ملی و 
زیست محیطی را در کنار هم ببینیم. اینها سلیقه ای نیست. شرح خدمات 

باید جامع باشد و هیچ کس مجاز به تغییر دادن آن نیست. 
سیستم بانکی هم دارد منابع مملکت را قرض می دهد. مسئولیت مان را 

بپذیریم.

بازوی اجرایی طرح اقتصاد مقاومتی باشیم
طرح اقتصاد مقاومتی را ببینید. بازوی اجرایی اش باشیم. زمینه و بستر از 

نظر من آماده است و وظیفه ما رعایت کردن است.
در یک حوزه تخصصی فعالیت کنید. اگر قرار بر کار تخصصی است یک 

حوزه، در نهایت دو حوزه خواهد بود. 
در حوزه تخصصیِ خودمان پرقدرت ظاهر شویم. جامعه و نظام بانکی 
به  وقتی  که  برسد  روزی  باید  کرد.  خواهد  اعتماد  ما  به  گونه  این 
سرمایه گذار می گوییم طرح توجیه ندارد از ما تشکر کند نه اینکه بگوید 
عدد و رقم ها را جا به جا کن. این نقطه ای است که کانون باید به آن 

برسد. 

باور من این است که
 سیستم بانکی دوست ندارد، 

منابعش از بین برود و اموال صنعتگر 
مصادره شود. اما چرا شرکت های سرمایه 

گذاری بانکی از خود بانک ها بزرگتر می شوند؟ 
چون ارزیابی دقیق انجام نمی شود؛ چون سرمایه 

گذاری در جای درست صورت نمی گیرد. 
اگر ارزیابی ها کارشناسانه بود ما به این نقطه 

نمی رسیدیم که حجم 
سرمایه های گذاری بانک از حجم 

دارایی اش بیشتر شود
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مشاوران خردِ سرمایه گذار هستند 
گزارش کارشناسی  باید نشان دهنده اهلیت و شرف حرفه ای ما باشد تا 
سیستم بانکی و سرمایه گذار بفهمند نظر فنی ما نه قابل مذاکره است نه 
قابل معامله. ما خدمات می دهیم و به تکلیف و وظایف عمل می کنیم و 
حق الزحمه می گیریم. بدنه کارشناسی نحیف خوب نیست. اگر ما بدانیم 
چه مسئولیتی را به لحاظ اخلاقی و حرفه ای با این گزارش ها می پذیریم. این 
روشی که سرمایه گذار خودش مشاور را انتخاب می کند مناسب نیست؛ 
به نظر من باید کانون معرفی کند زیرا قرار است سرمایه گذاریِ کشور را 

به سمت درستی ببریم و این رسالت بزرگی است.

مراقبت کنیم سرمایه همانجا که بایسته است، برود 
مهمی  مساله  گذاری  سرمایه  زمان  در  ها  طرح  پایش  درباره 

در  برود  باید  که  پولی  که  کنیم  مراقبت  واقعا  داریم. 
صنعت، به همانجا برود. کسی اگر در بخش امکان 

مراقب  نظارت  بخش  در  باید  رفت،  در  سنجی 
باشیم که منابع جا به جا نشود؛ ظلمی بیش از 

این متصور نیست.
ما طرح ها را می بینیم اما مقوله سرمایه در 
بینیم؛ در تخصیص منابع این  گردش را نمی 
مقوله را ببینید، بخش بزرگی از صنعت گر های 

ما سر همین قضیه زمین خوردند. کارخانه که 
تعارف ندارد، هم در موقع برآورد هم در موقع 

تخصیص منابع به این عنایت داشته باشید. سرمایه 
را  کار  که  کسی  شود.  اجرا  صرف  نباید  گردش،  در 

زخمی شروع کند نمی تواند تا آخر پیش ببرد. مواد و مصالح 
باید  می خواهد و پول آب وبرق دارد. کسی که مسئولیت  کنترل دارد 
به این موضوع عنایت داشته باشد. سرمایه گذار ممکن است هیجان زده 
شود، ما خِرد او هستیم؛ خرد این جامعه هستیم. ما دوره های آموزشی 

گذرانده ایم و باید حالا این ها را پس بدهیم.

زمان بندی رکن مطالعات امکان سنجی است
نکته دیگر زمان بندی است. طرح را برآورد می کنیم. طرحی که برای 
اجرای دو ساله توجیه دارد ممکن است به هزار و یک دلیل برای اجرای 
چهار ساله توجیه نداشته باشد.وقتی زمان اجرا طولانی شود، نرخ بهره 
متفاوت است. دوستان ما که پایش می کنند این مقوله را به جد پیگیری 
کنند. برنامه زمان بندی شوخی نیست ما باید بابت طرح ها جواب بدهیم. 
زمان بندی رکن این بازی است؛ طرح 18 ماهه وقتی 40 ماهه شد، دیگر 
توجیه ندارد. این بحث ها جدی است و خواهشم این است که واقعا اینها 

را به طور خیلی جدی مدنظر قرار بدهیم. 

مشاوران سرمایه ای جز دانش و فن و صداقت ندارند؛ نباید 
بگذاریم به این سرمایه معنوی خش بیفتد 

در فضای فعلی کشور با  کمبود منابع و بلند شدن پرچم مبارزه با فساد، 
ایفای نقش کنیم، نق زدن و غر زدن شأن کارشناس  وقت آن است که 
فراهم  امکانش  نتوانستیم.  که  بپذیریم  نشدیم،  موفق  که  روزی  نیست؛ 
است؛ قانونش هست؛ تبلیغات و لابی مؤثر لازم را هم داریم. جامعه باید 
بداند انسان هایی مشرف به کار در جایی جمع شده اند تا جلوی اتلاف 
منابع کشور را بگیرند، این را هم تبلیغ کنیم وهم عمل. اگر کسی خلاف 
اساسنامه عمل کند به حساب همه ما خواهند نوشت. کار اشتباه را بر ما 
نخواهند بخشید. ما سرمایه ای نداریم جز دانش و فن و صداقتمان؛ نباید 

بگذاریم به این سرمایه معنوی خش بیفتد. 

حاصل سال ها تجربه را باید به قیمت فروخت
در گذشته دوستان زحمات بسیار خوبی کشیدند؛ هسته ای که ایجاد شده، 
تعاملاتی که با سیستم بانکی شده و اینکه دنبال تأمین منابع بوده اند، قابل تقدیر 
است. هیچ مجموعه ای  بدون تأمین منابع پایدار نخواهد بود. اگر دستمزدها 
کافی نباشد، مجموعه پایدار نمی ماند. دوستی گفت 25 سال طول کشید که 
من فهمیدم آدم خوب کسی است که کار می کند و دستمزد متناسب با 
آن را هم می خواهد. همین طور که موظفیم کار انجام دهیم 
باید دستمزد هم بگیریم. حاصل سال ها تجربه را باید 
به قیمت فروخت. ارزان به دست نیامده است؛ ارزان 

فروشی شأن راپایین می آورد.

اگر نتوانیم رفاهی بالای سطح متوسط 
دنیا برای مردم تأمین کنیم مقصریم

کشور ما 1 درصد جمعیت دنیا و 3 درصد منابع 
را دارد. اگر نتوانیم رفاهی بالای متوسط دنیا برای 
مردم تامین کنیم مقصریم. کسی را متهم نکنیم. اگر 
تک تک ما به جای انتقاد از دیگران به رسالتمان عمل 
کنیم، جامعه بهبود می یابد. کسی توقع ایثار ندارد توقع از 

ما درست کار کردن است.
بر این باورم که حرکت خوبی آغاز شده است و امیدوارم روزی کانون در 
سطحی باشد که نه فقط در ایران بلکه در کشورهای منطقه هم برای ارزیابی 
طرح ها بگویند جمعی در ایران هستند که وقتی طرحی را ارزیابی می کنند 

مو لای درزش نمی رود.

 جامعه باید بداند انسان هایی 
مشرف به کار در جایی جمع شده اند 

تا جلوی اتلاف منابع کشور را بگیرند، این 
را هم تبلیغ کنیم وهم عمل. اگر کسی خلاف 
اساسنامه عمل کند به حساب همه ما خواهند 
نوشت. کار اشتباه را بر ما نخواهند بخشید. 

ما سرمایه ای نداریم جز دانش و فن و 
صداقتمان؛ نباید بگذاریم به این 

سرمایه معنوی خش بیفتد. 
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حرکت به سوی رفع مشکلات بنیادی
یکی از مهمترین کارهای سال گذشته رفع مشکلاتی 
بانک  نظیر  گیری  تصمیم  مراکز  از  بعضی  در  که  بود 
زمینه  در  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزارت  و  مرکزی 
عالی  شورای  بود.  آمده  پیش  کانون  هویت  احراز 
کانون برای توضیح ضرورتی که موجب پیدایش این 
نهاد شده است، در تعاملی مستمر با نهادهای ذی ربط ، 
ابهامات را برطرف نمود و خوشبختانه موانعی که شاید 
از روی اطلاع رسانی ناقص و گاه نا صحیح نسبت به 
کانون و وظایفش پیش آمده بود، از میان برداشته شد.  
از  ربط  ذی  مراجع  از  برخی  گذشت  که  سالی  در 
کردند  مطرح  را  هایی  خواسته  قوانین  با  تطبیق  نظر 
مالیاتی کشور  اداره  از جمله  آفرین شد.   که مشکل 

آنچه در دوره اخیر گذشت 
دوره منتهی  به  30 - 9 - 1393

محیط زیست

مجوزهایی را از کانون طلب کرد که برای تأمین آنها ناگزیر به طرح درخواست با بانک مرکزی و وزارت امور اقتصادی و دارایی به عنوان دو مرجعی 
که مجوز فعالیت کانون می باید توسط یکی از آنها صادر شود شدیم؛ با هر دو نهاد ساعت های بسیار طولانی و جلسات متعدد با مدیران قسمت های 

مختلف، گاه مفید و گاه نا امید کننده برگزار شدکه خوشبختانه سرانجام به ثمر نشست.
تجربه سالیان گذشته و بازخوردهایی که به دلیل مشکلات پیش آمده در دبیرخانه طرح شده بود، شورای عالی را بر آن داشت که با استفاده از تجارب 
گذشته، برای پیدا کردن راهی برای پیش گیری از تکرار آن کارگروهی تشکیل دهد تا نواقص اساسنامه برطرف گردد؛ روشن است  که اساسنامه 
بازنگری شده پس از تأیید هیأت عالی نظارت، امکان ارائه در مجمع عمومی فوق العاده را خواهد یافت. تلاش های مستمر کانون برای پایان بخشیدن 
به بن بستی که برای تشکیل هیأت عالی نظارت ایجاد شده و تشکیل مجدد جلسات هیأت عالی نظارت هدف این تلاش بی وقفه است که امید 

می رود به زودی به ثمر برسد تا راه ارائه اساسنامه بازنگری شده به مجمع عمومی فوق العاده، هموار شود.

هر کدام از ما به عنوان سلول های نهاد مشاور در سراسر ایران، مسئول 
ترویج افکار صحیح در ارتباط با سرمایه گذاری ها و صیانت از سرمایه 
ملی هستیم. با توجه به مسائل حادی که در امور محیط زیست پیش آمده، 
برآیند تلاش های مستمر کانون، منجر به ایجاد حساسیت در مسئولان، 

مدیران بانک ها و متقاضیان تسهیلات شده است.

نیم نگاه به



8

ظرفیت سازی

استقلال مشاوران

یکی از راه های آشنایی با مسائل اقتصادی کشور حضور در سمینارهای 
کیفیت  ارتقای  برای  نیاز  مورد  آموزشی  های  دوره  شناسایی  و  مرتبط 
کار است. در بازنگری آیین نامه ها به حضور در دوره های آموزشی یا 
سمینارهای مرتبط تخصصی امتیاز داده خواهد شد که در رتبه شرکت ها 

مؤثر خواهد بود.

رایزنی با نهادهای سرمایه گذار 
برای گسترش بازار کار با نهاد های تاثیر گذار از جمله مدیران گروه بازار 
امور  وزارت  مدیران  اسلامی،  مجلس شورای  های  پژوهش  مرکز  مالی 
اقتصادی و دارایی، صندوق نوآوری و شکوفایی و بانک مرکزی دیدار و 
در جهت جلب حمایت معنوی مسئولان این نهادها برای تأکید بر استفاده 
از توان تخصصی کانون در تنظیم مقررات و اقدامات قانونی تلاش های 
امید بخش داشته ایم. با این همه به خوبی واقفید که استمرار همکاری در 
گرو مطالعات دقیق و ارائه گزارش های با کیفیت توسط مشاوران است.

حفظ استقلال کانون و ترویج حرفه ای گری در راستای استقلال مشاوران، 
استقلال  اصل  اگر  دارند.  اذعان  آن  به  همگان  که  است  مهمی  سرفصل 
مشاور خدشه دار شود به همه چیز باید تردید کرد و همه هویت ما بر 
رعایت همین اصل استوار است. فارغ از اینکه کارفرما نهاد دولتی است 
یا خصوصی، سرمایه گذار است یا بانک، می باید این اصل را رعایت کنیم 

که در بلند مدت از حرفه مشاوره اعتباری صیانت شود. 

ارتباط با رسانه ها
 در سال گذشته ارتباط نزدیکی با رسانه های جمعی به ویژه خبرگزاری 
جمهوری اسلامی ایران )ایرنا( و برخی مطبوعات برقرار شد. این همکاری 
پایه گذاری شده  و با حضور مثبت شما می تواند بسیار جدی تر دنبال 
معرفی  جهت  در  شما  های  تحلیل  و  مقالات  ارائه  امکان  اکنون  شود. 
حرفه مشاوره اعتباری و سرمایه گذاری و تأثیر تعیین کننده آن در تحقق 
توسعه صنعتی کشور فراهم آمده است که امیدواریم با بهره مندی بهینه از 
فرصت هایی که پیش روی کانون است همکاران اهل فکر و نظر در تولید 

محتوای فکری به کمک کانون بیایند.    
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تعامل با اعضا و ذی نفعان

نظارت بر عملکرد مشاوران و فرایند سرمایه گذاری

اعضا  تک  تک  از  بیشتری  اطلاعات  ارایه  کانون  جدید  تارنمای  در 
پیش بینی شده است تا مراجعان بر اساس اطلاعات دقیق بتوانند مشاور 
را انتخاب کنند و یا اگر مسائلِ تحقیقاتی پیش می آید مجموعه ای از 
توانمندی های مشاوران برای مراجع  مختلف در اختیارشان باشد و تلاش 
بر این است که این رابطه را تا آنجا سهل و روان کنیم که در صدر فهرستی 
قرار بگیریم که برای رجوع به اطلاعات تکمیلی، به مشاوران عضو کانون 

اشاره شود.
همچنین به منظور تفکیک اطلاعات همگانی در این تارنما با مواردی که 
مستقیم متوجه اعضای کانون است تغییرات ساختاری لازم را پیش بینی 

کرده ایم که به زودی به مرحله اجرا درخواهد آمد.

کانون  نظارت  برتقویت  کانون  اعضای محترم  از  بسیاری  قبل  در مجمع 
با این توضیح که حضور بازرسان کانون در شرکت های  تأکید داشتند. 
عضو به معنای پیشگیری است و نه ایجاد مزاحمت، امیدواریم در صورت 
همه  فعالیت  اصلاح  و  بهبود  برای  راهی  مأموریت،  این  درست  انجام 
شرکت ها گشوده شود. بخشی از ساز وکار تقویت نقش نظارتی کانون با 
تأمین بودجه حل می شود و بخشی دیگر با تأمین توانمندی های انسانی 
بیشتر. باید تعداد افراد قابل و متخصص فعال در بخش بازرسی کانون را 
افزایش دهیم تا با بازرسی به موقع، جدی تر و سریع تر، بازویی برای 
اثر  از  صیانت از حرفه باشیم و احتمال ضعف ها و کاستی ها را پیش 
گذاری بسنجیم و با گزارش آن به شرکت های عضو از انحرافات احتمالی 

جلوگیری کنیم.
در سال مالی گذشته در تهران 42 موردبازرسی داشته ایم که نسبت به 
دوره قبل که 29  مورد بوده و در شهرستان ها 29 بازرسی داشتیم که 

نسبت به دوره پیش  7  مورد افزایش نشان می دهد.
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منابع مالی کانون

عضو گیری

منابع مالی کانون باید تقویت شود. بخشی از آن با پرداخت های اعضای 
محترم تأمین می شود. امیدواریم با ارائه خدمات بهتر منابع قابل جذب 

دیگری هم ایجاد شود.

مطالعه و پیشنهاد فرصت های سرمایه گذاری
مطالعات امکان سنجی، ارزیابی طرح ها، نظارت بر اجرا و مصرف منابع، 
اعتبار سنجی و تعیین صلاحیت و اهلیت مجریان طرح ها، عارضه یابی 
طرح های مشکل دار و .... مواردی از خدمات مشاوران است که با توجه 
نیازهای کشور تعریف و تبیین شده و امیدواریم معرفی این خدمات  به 

منجر به توسعه بازار کار مشاوران شود.  

عضویت
تعهدات  به  پایبندی  عدم  مانند  دلایلی  به  شرکت   26 گذشته  سال  در 
تخصصی یا توقف فعالیت، لغو عضویت شدند و در مقابل 15 شرکت از 

متقاضیان عضویت پذیرفته شدند.

میزان طرح ها ) ثبت قراردادها ( 
در سامانه مدیریت قرارداد ها 280 طرح در امکان سنجی و 35 طرح در 
نظارت ثبت شده است. معتقدیم تعداد طرح های در دست اجرای اعضاء 
بسیار بیشتر از این است که متأسفانه  بنابر دلایل مختلف ثبت نشده اند. 
به همین دلیل در سامانه ثبت قراردادها تحولاتی برای شفاف سازی و 

نظام مندی و پایبندی اعضا ایجاد خواهیم کرد. 

کاملا  از سال 93  و  کرده  تغییر  کانون  در  اسفند 91 روش عضویت  از 
مکانیزه شده است. 

مانع حضور شرکت های جدید  که  دلیل  این  به  گیری  فرآیند عضو  در 
نشویم البته به شرط برخورداری از ویزگی های مورد نیاز ابتدا از روش 
تا  دهیم  می  انجام  آزمایی  راستی  بعد  و  کنیم  می  استفاده  خوداظهاری 
اعمال  دقت  با  نیز  را  مصوب  ضوابط  کانون  به  پیوست  سهولت  درعین 

کرده باشیم. 

از اول سال 1394 فقط قراردادهای ثبت شده، در رتبه بندی اعضاء مورد 
استفاده و استناد قرار می گیرد. همچنین از نیمه دوم سال 1394، در هر 
مقطع از رتبه بندی فقط قراردادهای ثبت شده پنج سال قبل از آن تاریخ 

ملاک امتیاز دهی قرار خواهد گرفت. 
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برنامه های سال آینده

پایبندی به اصول حرفه ای 

توسعه خدمات مشاوره ای جزو اولین اهداف ماست و تأکید بر این است 
که شرایط فعالیت بیشتر مشاوران بومی را فراهم کنیم. تشویق به همکاری 
در قالب کنسرسیوم جهت برخورداری از توانمندی کارشناسی در صدر 

اهداف ماست تا بستر کار برای همه اعضا فراهم شود. 
 برای ظرفیت سازی  دوره های تخصصی با روش های نوین آموزشی 
برگزار خواهیم کرد و سعی می کنیم مدل های جامع و روزآمدی را در 
نظارت  و  امکان سنجی  مالی در طرح های  و  اقتصادی  فنی  مدل های 

شناسایی کنیم که قابلیت اجرایی داشته باشند.
انعقاد تفاهم نامه های همکاری با سازمان های مختلف را در دست اجرا 
به  تا  تلاشیم  در  کنیم.  فراهم  اعضا  برای  رونقی  پر  کار  بازار  تا  داریم 

ضرورت تمرکز اعضاء بر کسب رتبه مهم است. بعضی از دوستانی که از 
بندی  رتبه  برای  دلایلی  به  هنوز  هستند  کانون  اولیه  اعضای 
شرایطی  اعضاء  از  دسته  این  که  است  این  کانون  انددرخواست  نیامده 
تداوم وضع  باشد.  یافته  تحقق  بند  این  بعدی  مجمع  در   که  کنند  فراهم 

موجود نادرست است و می باید به سامان برسد.

آماری  های  سیستم  و  کنیم  پیدا  دسترسی  نهادها  آمار  و  اطلاعات 
یکپارچه ای طراحی نماییم.

باشند.  مدار  کانون  که  است  این  داریم  اعضا  از  که  انتظاری  مقابل،  در 
کانون چتری است بر سر ما و این نهاد هر چه شفاف تر باشد شرکت های 
عضو، بهره بیشتری خواهند برد. اگر اساسنامه جدید تصویب شود طبیعتا 
جلسات هیأت عای نظارت را پیگیر خواهیم بود که با نظم برگزار شود و 
از دل آن راهی برای حضور مؤثرتر شرکت ها در فعالیت های اقتصادی 
کشور ایجاد کنیم. ترویج مسئولیت پذیری  از اصلی ترین اهداف ماست 
زیرا تأمین منافع فردی با صیانت از منافع مشترک محقق می شود. این 

بیمه ای است که در حرفه مان داریم و باید به آن پایبند باشیم.

مشارکت سازنده اعضا در گسترش فعالیت و بازار سازی بسیار مهم است. 
تلاش کنیم از شالوده اصلی طرح های تیپ استفاده کنیم؛ این به معنای 
یکسان کار کردن نیست. تخصص و خلاقیت طبیعتا تفاوت ایجاد می کند 

اما اعضای کانون نباید از شالوده اصلی عدول کنند.
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عامل  مدیر  معاون  با  دیداری  در  کانون  دبیرکل  و  عالی  شورای  رییس 
بسترهای  زمینه  در  پارسیان  بانک  اعتبارات  مدیر  و  اعتباری  امور  در 

همکاری گفتگو و تبادل نظر کردند.
در این دیدار که به دعوت بانک پارسیان در محل ساختمان مرکزی آن 
بانک صورت گرفت، رییس شورای عالی پس از مقدمه کوتاهی درباره 
جایگاه کانون، ارایه گزارش چگونگی تشکیل کانون را به دبیرکل سپرد و 
وی با اشاره  به دلایل شکل گیری این نهاد گفت: کانون بر اساس ماده 5 
قانون تسهیل اعطای تسهیلات بانکی و به منظور ایجاد ساختاری انتظامی 
گذاری،  سرمایه  مشاوره  امر  در  اي  حرفه  اخلاق  و  عدالت  بر  مبتنی 

شد. تشکیل 
که  خورد  رقم  شرایطی  در  کانون  تشکیل   : افزود  زاده  کریم  علیرضا 
مشاوران سرمایه گذاری با سلیقه های گوناگون و بدون ضوابط مشخص 
از  زیادی  تعداد  دادند وگرچه  ارایه می  متقاضیان خدمات  به  و یکسان 
مشاوران توسط بانک صنعت و معدن شناسایی و به نوعی رتبه بندی شده 
بودند، اما در عمل فعالیت بخشی از سایر مشاوران که با بانک های دیگر 
همکاری داشتند فاقد نظام تشخیص صلاحیت و نظارت بر عملکرد بود. 
برای  را  واحدی  نظام  و  جبران  را  کمبود  این  حاضر  حال  در  کانون 
ساماندهی و اعتبار دهی به خدمات مشاوران ایجاد کرده است. وی در 
اجرای  در  کانون  عضو  مشاور  های  شرکت  فعالیت  اثربخشی  تبیین 
با  مشاوران  توسط  ها  طرح  کارشناسانه  بررسی  با   : گفت  ها  طرح 

صلاحیت، ریسک سرمایه گذاری کاهش می یابد. 
سپس آقای عباس خسروانی معاون مدیر عامل در امور اعتباری بانک 
پارسیان استراتژی این بانک را که حرکت به سوی تبدیل شدن به بانک 

فرامنطقه ای و تمرکز بر بازارهای متوسط و خُرد است توضیح داد و گفت: 
سیاست بانک پارسیان با توجه به بازار پول، حرکت به سمت بازارهای 
کوچک است. در واقع سعی ما این است که به سمت تسهیلات خُرد برویم 
که ریسک کمتر و نقدینگی مستمر دارد. آنچه برای ما اهمیت دارد راندمان 
کار است و در این راه تردیدی در بهره بردن از خدمات کانون نداریم؛ 
همان گونه که پیش از این نیز طرح هایی را به شرکت های عضو این 
نهاد واگذار کرده ایم. علاوه بربررسی طرح ها، نظارت برمصرف منابع و 
همچنین مطالعه جامع بازار توسعه از خدماتی است که بانک در آینده در 

این موارد نیز از خدمات مشاوران بهره خواهد گرفت.
همچنین اقای بهزاد خواجه نصیری، مدیر اعتبارات بانک به چالش های 
پیش رو برای تثبیت فرهنگ استفاده از مشاور اشاره کرد و گفت: به دلیل 
هزینه مشاوره، نوعی مقاومت بین مشتریان برای استفاده از این خدمات 
وجود دارد که امیدواریم با دقت بالای مشاورین به خصوص در  بخش 

مطالعات بازار، با از بین بردن این ذهنیت، استانداردهای کار نیز ارتقا یابد . 
 در ادامه خانم هما سادات گوشه رییس شورای عالی کانون، هدف های 
دو نهاد را نزدیک به هم دانست و گفت: اگر مثلث سرمایه گذار، مشاور و 
بانک زیر چتر کانون شکل بگیرد و فرهنگ استفاده از مشاور در سنجش 
طرح ها درونی شود، ما و شما به اهداف مشترک خود خواهیم رسید. 
وی تصریح کرد کانون تلاش دارد با ارایه آموزش ها و ارتقاء و استاندارد 
سازی، شرایطی فراهم آورد تا سیستم بانکی اعضای کانون را به عنوان 

مشاوران متخصص و امین خود بشناسد. 
کاری  های  زمینه  یافتن  و  گفتگو  ادامه  با  شد،  مقرر  مبنا  همین  بر 

مشترک ،دو طرف به سمت انعقاد تفاهم نامه همکاری پیش روند.

معاون اعتباری بانک پارسیان :
 تردیدی در بهره بردن از خدمات کانون نداریم
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سومین جلسه هم اندیشی اعضای کانون با حضور نمایندگان شرکت های 
فنی مهندسی فولاد مبارکه مهرجی، راهبر پیشگامان آموت، توسعه صنعتی 

آری تس و مهندسی معیار صنعت خاورمیانه تشکیل شد.
رکسانا اصلانی عضو هیأت مدیره شرکت راهبر پیشگامان آموت با اشاره 
به ایجاد شرکت های خصوصی توسط بانک ها، گفت: متأسفانه با پدیده 
تأسیس شرکت های مشاوره توسط کارمندان بازنشسته بانک ها مواجه 
هستیم که با فعالیت این گونه شرکت ها، به حوزه کاری مشاوران ضربه 
گذاران  سرمایه  شود  می  باعث  نشده  تعریف  روابطی  و  شود  می  وارد 
از  پس  هایی،  شرکت  چنین  اینکه  مهم  نکته  نگیرند.  جدی  را  مشاوره 
بر مبنای لزوم برون سپاری شکل  عضویت در کانون، سامانه ای را که 
گرفته، مختل می کنند. مسأله بعدی این است که هر بانکی لیست معتمد 

خود را دارد و فقط با همان لیست کار می کند.
هما سادات گوشه رییس شورای عالی کانون با تأکید بر اینکه  باید جلوی 
هر کاری که خلاف عرف بانکی رخ می دهد، ایستاد، گفت: ما دو چالش 
اصلی داریم یکی در سازمانهای بالادستی که البته منطق فعالیت کانون را 
می پذیرند و مشکلی بیش از بوروکراسی متداول اداری نداریم و دیگری 
بلند مدت  به  از جانب خود مشاوران که متأسفانه منافع کوتاه مدت را 

ترجیح می دهند و به همین علت روند کار مشاوره آسیب می بیند.
هیأت  کنید.  اعلام  کانون  به  حتما  دیدید  تخلفی  جا  هر  داد:  ادامه  وی 
رسیدگی به تخلفات پس از بررسی گزارش های مکتوب، اعلام رأی 
می کند. تجربه می گوید وقتی با تخلف برخورد شود، جلوی تکرار آن 

گرفته خواهد شد.
در ادامه جلسه محمد رنجبری مدیرعامل شرکت پارس مفرح جنوب با 
بیان اینکه لازم است در طرح های دستگاههای اجرایی به سازگاری آن 

        با فرهنگ سازی در خصوص مشاوره، 
                                                      منافع بلند مدت اعضاء حفظ می شود

با شرایط جغرافیایی منطقه توجه شود، گفت: همه دستگاه های اجرایی، 
دولتی  نهادهای  با  بتواند  کانون  اگر  دارند.  پژوهش  برای  ای  بودجه 
هماهنگ کند تا شرکت های مشاوره هر استان با بررسی اقلیم و شرایط 
منطقه خود، پژوهشی انجام دهند که بیانگر ظرفیتهای منطقه باشد، علاوه 

بر اشتغال زایی موجبات توسعه پایدار در کشور نیز فراهم می شود.
سپس وکیلی نماینده شرکت مهندسی معیار صنعت خاورمیانه گفت: طرح 
آمایش سرزمین مدتی است که در دولت مطرح است. در بعضی از مناطق 
بدون توجه به شرایط منطقه طرح هایی اجرا شده که به بازدهی نرسیده 
است. سادات گوشه نیز با بیان اینکه متأسفانه فرصت و منابع زیادی از 
انجام  به  را  کارها  بیشتری  با دقت  اگر مشاوران  افزود:  ایم،  داده  دست 

برسانند از اتلاف فرصت ها و منابع ملی جلوگیری خواهد شد. 
مهندس پوررحیم نماینده شرکت آریتس، توسعه کشور را در گرو توسعه 
بنگاه های اقتصادی دانست و گفت: اگر بنگاه های اقتصادی بر مبنایی 
وجود  شوند.  می  توسعه  باعث  باشند،  شده  تأسیس  معقول 
دغدغه های سرمایه گذاری، زیست محیطی و توسعه ای در کنار هم به 

شکوفایی اقتصادی کشور کمک می کند.
وی افزود: دانش افزایی که از طریق جلسات هم اندیشی رخ می دهد 
مهمترین بهره ای است که شرکت های عضو از این جلسات می برند. در 
واقع اطلاع از تجربیات و دانسته های دیگران باعث می شود مسیر رفته 

شده، دوباره طی نشود.
در پایان پروانه مستأجران نماینده شرکت فنی مهندسی فولاد مبارکه مهر 
جی، به تشریح حوزه فعالیت شرکت متبوع خویش پرداخت و گفت: این 
بهره  مبارکه  فولاد  بازنشستگان  تجربیات  از  دانش  انتقال  جهت  شرکت 

می برد.



14

ماه های آخر سال گذشته، شاهد تلاش های مسئولان کانون و صندوق 
نوآوری و شکوفایی در جهت بهره مندی از ظرفیت های متقابل دو نهاد 
با هدف باروری کوشش هایی بود که می تواند در چارچوب تعاملات 

متقابل به هم افزایی قابل توجهی بیانجامد. 
راهبرد معاونت تسهیلات صندوق نوآوری و شکوفایی در حوزه کارسپاری 
به شرکت های مشاور و نکات قانونی و اجرایی فرآیند ارایه تسهیلات 
به شرکت های دانش بنیان و وضعیت کاری معاونت تسهیلات با شرکت های 
کارگزار در حوزه ارزیابی طرح های دانش بنیان، سرفصل هایی بود که 
رضا  حمید  دکتر  توسط  نهاد،  دو  مسئولان  مشترک  نشست  آخرین  در 
شاهرودی عضو هیأت عامل و معاون تسهیلات و تجاری سازی صندوق 

نوآوری و شکوفایی مطرح شد.  
به  مشاوران،  خدمات  از  استفاده  ضرورت  دلایل  تشریح  در  وی 
به  ها  طرح  ارزیابی  مهم  امر  سپردن  به  نسبت  صندوق  مندی  علاقه 
مشاوران ذی صلاح عضو کانون به عنوان مشاور امین صندوق اشاره کرد 
و در جهت اهمیت این استراتژی به تصمیم صندوق در تقویت فرهنگ 
داریم  بنا  گفت  و  پرداخت  کانون  در  یافته  سامان  مشاوران  از  استفاده 
هزینه  درصد   50 صندوق  کند  استفاده  خدمات  این  از  شرکتی  چنانچه 

مطالعات امکان سنجی طرح را متقبل شود. 
به اعتقاد وی لازم است روی توسعه ساز و کار متناسب با وضعیت طرح های 

چشم انداز روشن همکاری های کانون و صندوق نوآوری و شکوفایی 

دانش بنیان، تمرکز کرد. 
در این نشست که با حضور دکتر مشرقی، هما سادات گوشه و علیرضا 
کریم زاده تشکیل شد، رییس شورای عالی کانون با اشاره به اصلی ترین 
بخش مطالعات طرح های اجرایی در صندوق نوآوری و شکوفایی که 
مطالعات بازار عنوان شده، دقت این مطالعه را مستلزم دسترسی به آمار 
و اطلاعات دقیق دانست و به این واقعیت اشاره کردکه در حال حاضر 
شرکت های مشاور از نبود پایگاه های اطلاعاتی قابل استناد در حوزه 
اطلاعات و آمار و داده های صحیح در مورد فعالیت های اقتصادی به 
ویژه بخش های مختلف صنعت و بازرگانی رنج می برند و اضافه نمود با 
وجود این کاستی، اتمام مطالعات و ارزیابی شایسته طرح ها در سقف 45 
روزی که مورد نظر صندوق است در اکثر موارد  دشوار و حتی ناشدنی 

است. 
به عنوان  دارد  کانون تلاش  که  داد  توضیح  ادامه  در  هما سادات گوشه 
فعالیت  استاندارد سازی  اعتلای حرفه مشاوره و  ارزیابی و  یک مرجع 
با توجه به ضرورت حفظ ویژگی های هر سرمایه گذاری عمل کند و از 
توزیع طرح ها و مواردی که منجر به فساد یا رانت کاری و مالی شود 

جلوگیری نماید. 
وی تأکید کرد کانون وظیفه خود می داند که در زمینه های مختلف 
فعالیت های مورد درخواست صندوق، فهرست شرکت های فعال، خوش سابقه و 
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برخوردار از تجربه فعالیت های مشابه را در اختیار قرار دهد.
در این نشست با تأکید کانون بر نرخ های اعلام شده از سوی صندوق 
باکیفیت مورد نظر و زمان درخواست خدمات ارزیابی از سوی صندوق، 
اقتصادی  غیر  کانون  مشاوران عضو  برای  را  ها  ارزیابی طرح  فرآیند 
می کند، به منظور تسهیل در روابط دو نهاد، توافق شد؛ طراحی چارچوب، 
سرفصل ها و نکات مورد نظر صندوق در خصوص ارایه خدمات توسط 
اعضای کانون صورت گیرد و خدماتی که توسط مشاوران برحسب نتایج 

رتبه بندی قابل ارایه است به شرح زیر باشد : 

- مطالعه و معرفی فرصت های سرمایه گذاری به سرمایه گذاران 
- انجام مطالعات امکان سنجی 

- ارزیابی طرح های سرمایه گذاری 
- نظارت بر تطبیق اجرا و مصرف منابع، در سرفصل ها و موارد تعیین 

شده در طرح مصوب 
- اعتبارسنجی مشتریان و سنجش توانمندی و اهلیت سرمایه گذاران 

- عارضه یابی بنگاه های اقتصادی دارای مشکل 
- تحلیل مبانی بروز معوقات طرح ها 

- سایر خدمات مورد درخواست متقاضیان یا صندوق  
از  تسهیلات  متقاضیان  نشست،  این  در  شده  اتخاذ  های  تصمیم  بر  بنا 
صندوق با راهنمایی کارشناسان صندوق، مشاور طرح مورد نظر خود را 
با توجه به موضوع و مبلغ سرمایه گذاری از فهرست مشاوران دارای رتبه 
عضو کانون انتخاب خواهند کرد و مشاوران منتخب نیز موظف اند هنگام 
قراردادهای  ثبت  سامانه  در  را  طرح  به  مربوط  اطلاعات  قرارداد،  عقد 
زمینه  رتبه،  تناسب   ( کار  انجام  صلاحیت  تأییدیه  و  کرده  وارد  کانون 
گزارش  همراه  و  اخذ  سامانه  از  را  همزمان(  کار  ظرفیت  و  تخصصی 

خدمات خود پس از امضاء به صندوق تحویل دهند. 
مطالعات  انجام  فرآیند  در  باید  می  مشاور  های  شرکت  همچنین 
به عنوان  تهیه شده،  امکان سنجی  نیز ارزیابی گزارش  سنجی و  امکان 
آزمایی  راستی  به  که  کنند  عمل  ای  گونه  به  صندوق  کارگزار صدیق 

نباشد.  نیاز  جداگانه 
طرفین توافق کردند که به منظور اطمینان از درستی اجرای طرح و تطبیق 
خدمات  از  صندوق  منابع،  کرد  هزینه  همچنین  و  مصوب  طرح  با  آن 
نظارتی مشاوران ذی صلاح نیز، شامل کنترل مالی و نظارت بر هزینه کرد 
تسهیلات در سرفصل های تعیین شده با مشخصات مصوب، استفاده کند. 
کانون نیز متعهد شد در زمینه طرح های دانش بنیان و نکات مورد تأکید 
و  کرده  رسانی  اطلاع  اعضاء  کلیه  به  سازی،  اعتماد  و  صندوق 

راهنمایی های لازم را انجام دهد. 
در این نشست توافق شد خدمات مشاوران ، با همان حق الزحمه تعیین 
ممکن  زمان  ترین  فشرده  در  مشاوران  و  شود  ارایه  کانون  توسط  شده 

خدمات خود را به صندوق ارایه نمایند. همچنین از طرف کانون توصیه 
شد، صندوق در ارتباط با طرح های استانی، حتی الامکان از خدمات 

مشاوران عضو کانون مقیم در همان استان استفاده کند.  
از آنجا که سامانه اعتبار سنجی کارفرما شامل سنجش اهلیت و اعتبار 
مالی وی در کانون در دست تهیه است، مقرر شد با فعال شدن این سامانه، 
مشاوران طرح های صندوق نتیجه اعتبار سنجی کارفرما را نیز همراه با 

گزارش مطالعات امکان سنجی، به صندوق ارایه دهند. 
علیرضا کریم زاده دبیرکل کانون نیز در این نشست اعلام کرد کانون تلاش 
دارد دسترسی مشاوران عضو را به برخی از سامانه های اطلاع رسانی و 

آماری کشور فراهم و تسهیل کند. 
انتظارات  توافق شد در جهت تسهیل اجرای توافقات دوجانبه، صندوق 
خود از مشاوران، سرفصل ها و شیوه های انجام کار و سایر موارد مورد 

نظر را مشخص و از طریق کانون نیز مراتب اطلاع رسانی شود. 
در صورتجلسه ای که در پایان نشست به امضای طرفین رسید مقرر شد 
مشاوران اقدامات و خدمات خود را متناسب با وضعیت و نیازطرح های 
ارایه خواهد شد تنظیم  به کانون  بنیان، که توسط صندوق تهیه و  دانش 
نمایند و صندوق نیز نتایج ارزشیابی کار مشاوران را به کانون اعلام کند. 
دکتر مشرقی از طرف صندوق نوآوری و شکوفایی جهت تدوین شرایط 

اجرایی همکاری دو نهاد معرفی شد. 
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مانند همه ادارات که درگیر نوعی کاغذبازی وحشتناک اند، طولانی شدن 
روند و سوال های بی ربط مربوط به رتبه بندی ، اعضاء را آزار می دهد و 
علاوه بر این در انتها از خود می پرسد این سوالات چه تاثیری در فرایند 
رتبه بندی داشته است. سیستم رتبه بندی در دنیا به این صورت نیست 
زیرا کیفیت کار، ربطی به رتبه بندی ندارد. شما اگر بخواهید ساختمان 
بسازید می بینید کدام معمار خوب است و سراغ او می روید. آیا رتبه او 
را بررسی می کنید؟ سازمان مالی با انجام صحیح کار و تخصص روی 
مشتری تاثیر می گذارد. سازمان مالی با کار و عملش شناخته می شود 
نه با رتبه از نهاد های انتظامی. شما باید خودتان اعتبار خودتان باشید. 
کشورهایی مثل آلمان و آمریکا نهاد انتظامی ندارد، فقط یک برگ ثبت 

گپ و گفت با اعضاء در فضای مجازی 

منصور بدیعی ) طرح و اجرای کاسون ( : 
فرایند بوروکراتیک در اخذ رتبه رفع شود 

یا جواز فعالیت شرکت است و تمام. اما اینجا برای سال مالی یا تعویض 
هیأت مدیره دچار پروسه بسیار سختی خواهیم شد. پیشنهاد من رفع این 
فرایند بوروکراتیک است.  مشتری بر اساس خوب بودن کار به شرکت 
رجوع می کند. اوست که تشخیص می دهد کار را خوب انجام می دهید 

یا بد، نه شخص ثالث. 
 ما در بسته های سرمایه گذاری دولتی هستیم. برای وزارت نیرو. برای 
آب رسانی. ما اولین شرکتی هستیم که در ایران این کار را انجام می دهیم.

آنها  آیا کسی  اما  کردیم  پر  کاغذ  کلی  ما  نهاد دیگری،  با  ارتباط  در   
را  می خواند؟ یک شرکت دارم روی نانو کار می کند. هزار سوال از ما 

پرسیدند جز اینکه آیا کار دانش بنیانی تا به حال کرده اید یا نه؟

دسته  دو  ما  هاست.  تعرفه  بودن  یکسان  بحث  چالش،  ترین  مهم 
از روال  اند و کاملا  بار رجوع کرده  آنهایی که چندین  مشتری داریم 
در  تخفیف  برای  که  هایی  پیوست  به  نسبت  مطلعند،  ها  قیمت  و  کار 
بار به ما  سایت هست آگاهند و دسته دیگر مشتریانی که برای اولین 
دانند  نمی  خبرند،  بی  آن  علت  و  تخفیفی  مبالغ  از  و  کنند  می  رجوع 
که کانون چه مواردی را شامل تخفیف دانسته است؛ فقط تعرفه ای را 
که ما ارائه می کنیم می بیند. اگر درصد تخفیف ها در جدول گنجانده 

شود، متقاضی بهتر متوجه می شود و کار اصولی تر پیش می رود. 
نیم ساعت برای متقاضی توضیح دهیم که چرا تخفیف  باید  بار  ما هر 

رکسانا اصلانی) راهبر پیشگامان آموت( :
ستون تخفیف ها به جدول حق الزحمه خدمات مشاوران اضافه شود

درصد  چند  دارد  اقتصادی  بخش  طرح،  اگر  که  بگوییم  دهیم؛  می 
تخفیف، اگر بخش فنی دارد، چند درصد، اگر پیش فاکتورها را کامل 
دارد چند درصد دیگر و اگر مشاوره نمی خواهد هم درصد دیگری؛ 
بدبین می شود زیرا متوجه  متقاضی  وقتی هم زیاد توضیح می دهیم، 

علت تفاوت مبالغ نمی شود. 
اما  خوانند  نمی  که  بدهیم  متقاضی  به  باید  پرینت  صفحه  چهل  سی، 
اگر یک جدول باشد راحت متوجه می شود. اگر سه، چهار ستون به 
لیست قیمت اضافه شود که قیمت تمام شده طرح با احتساب تخفیف 
کلی در آن آمده باشد، ذهن مشتری روشن می شود و مجاب خواهد شد.
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ها  گزارش  و  قراردادها  همه  و  هستیم  کانون  عضو  که  است  سال  دو 
را طبق تیپ کانون انجام می دهیم. دستورالعمل های کانون را به این 
دلیل که چارچوب واضح و مشخص دارد به متقاضی می دهیم. مشکلی 
که داریم این است که عضو هلدینگ خاص هستیم؛ 80 درصد طرح های 
دارند  انتظار  هستیم،  هلدینگ  این  عضو  چون  و  آید  می  بنیاد  از  ما 
امر  این  امیدواریم  شود.  گرفته  نظر  در  برایشان  ای  ویژه  تخفیف  که 
نهادهای  برای  تخفیف  های  شاخص  شود.   دیده  ها  دستورالعمل  در 

بگیرند.  نظر  در  هلدینگ  زیرمجموعه 

 سپیده داوودیان )سامیک( : 
تارنمای کانون در شکل جدید کارآمدتر شده است

گسترش  نداریم؛  مشخص  قیمت  نیز  ها  گزارش  بازنگری  برای 
دستورالعمل به ما کمک می کند.  

های  گزارش   . است  شده  کارآمدتر  جدید  شکل  در  کانون  تارنمای 
تحلیلی و دستورالعمل ها برای ما مفید است. 

آیین  یا  ها  لعمل  تجدیدنظردردستورا که  است  این  مشکل  تنها 
نامه ها، اطلاع رسانی نمی شود. گاهی پیش آمده در قراردادی طبق 
دستورالعمل قبلی پیش رفتیم و با کانون به مشکل برخوردیم چون از 

نداشتیم. اطلاع  وجود دستورالعمل جدید 

در  ما  هستم.  درکانون  تخلفات  به  رسیدگی  و  سازش  هیأت  مسئول 
پرونده هایی که ارجاع می شود ریش سفیدی می کنیم.

کانون باید برای بهبود فضای کسب و کار فعالیت کند. اگر کسب و کار 
رونق داشته باشد کانون هم می تواند بهتر عمل کند ولی اگر در رکود 
باشد و کار نباشد و بقای شرکت ها دچار مشکل باشد طبیعی است که 
کمتر به مسائل جمعی می پردازند. کانون پس از شکل گیری با جدیت 
تعیین  و  کار  توزیع  که  برسیم  جایی  به  امیدوارم  است.  کار  حال  در 
که  شرکتی  برای  باید  پذیرد.  انجام  کانون  توسط  ظرفیت  و  صلاحیت 
عضو است و کارندارد، کار ایجاد شود. سازمان برنامه و بودجه اولین 
به مشاوران صنایع داشت  کار  ارجاع  برای  لیستی  که تشکیل شد  بار 

علیرضا هندی)مهندسی مشاور صنعتی رعدان( :
اگر کانون مسئول ارجاع کار باشد توزیع فرصت ها عادلانه خواهد بود 

و می گفت ظرفیت فلان شرکت خالی است و به آن رجوع کنید. الان 
گرفتنش  کار  باعث  باشد  زرنگ  چقدر  شرکت  مدیرعامل  اینکه  فقط 
می  چند شرکت خاص  به  کار  شدیم  متوجه  ها  بررسی  در  شود.  می 
رود اگر کانون مسئول ارجاع کار باشد این نقیصه برطرف خواهد شد. 
اساسنامه وحی منزل که نیست می شود تغییرش داد. ما توزیع عادلانه 
از  ها  از شرکت  بقای خیلی  امکان  این شرایط رکود  و در  داریم  کار 
تابع  اعضا  هم  که  شود  اصلاح  نحوی  به  باید  اساسنامه  رود.  می  بین 

ادامه حیاتشان مختل نشود.  قانون بشوند هم 
پیشنهاد من این است که بانک کار را به کانون بدهد و کانون با توجه 

به ظرفیت شرکت ها کار را توزیع کند.



18

است.  کانون  با  ارتباط  شرکت،  در  من  های  مسئولیت  از  یکی 
ای  خبرنامه  بگویم  باید  البته  کنم  رصد  را  ها  اطلاعیه  و  ها  خبرنامه 
از طریق پست به ما نمی رسد، بیشتر از روی سایت دانلود می کنیم.

زمانی که فرم های مربوط به عضویت و رتبه بندی را پر می کردم به 
مشکلاتی برخوردم از جمله ابهام در قسمتی که باید اطلاعات پرسنل 
سال  سی  ما  پرسنل  چون  بود  سخت  اطلاعات  ورود  شد.  می  وارد 

پروانه مستاجران )فولاد مبارکه مهر جی( :
تکمیل فرم های عضویت و رتبه بندی، دشوار است

سابقه کاری داشتند و اینکه بدانیم بیست سال پیش، دو ماه کجا بودند، 
خیلی سخت است. مسأله بعدی اینکه اطلاعات در دسته های خاص 
طبقه بندی شده بود و باید از بین آنها انتخاب می کردیم؛ به نظرم اگر 

در این قسمت امکان تایپ بود، کار راحت تر بود.
داشت.  تشویقی  حالت  یک  پرسنل  برای  انگار  قسمت  این  کردن  پر 

اینکه سوابق و اطلاعاتشان را بدهند برایشان تشویق کننده بود.

اعضای  از  بعضی  دارد؛  دلیل  عمومی  مجمع  نرسیدن  نصاب  حد  به 
موقع  به  توانند  نمی  سال  آخر  کاری  ترافیک  علت  به  ها  شهرستان 
درگیرند.  خیلی  ماه  اسفند  در  هم  تهران  داخل  های  شرکت  و  برسند 
بعضی ها هم زیاد به قضیه اهمیت نمی دهند اگر جدی بگیرند، وضع 

کانون هم بهتر خواهد شد. 
از نظر ارتباط با بانک و کار گرفتن مسائلی وجود دارد ؛ همه شرکت ها 
آنهایی  کنند.  اجرایی  کار  است  ممکن  نویسند،  نمی  توجیهی  طرح  که 

علی جهانگیری )نیاز سنجش پارسیان( : 
کانون باید تعامل بیشتری با بانک ها داشته باشد

که می نویسند وقتی می بینند بانک ها زیاد اهمیت نمی دهند، دلسرد 
باشد  بانک ها داشته  با  بیشتری  تعامل  باید  می شوند. در واقع کانون 
که کار یا از طریق خود کانون توزیع شود یا به یک شکلی بانک را 
موظف کند که طرح حتما به شرکت ها ی عضو کانون بیاید. در حال 
فعال خودشان و گروه های خاص کار  با لابی های  بانک ها  حاضر 
می کنند. این است که شرکت ها هم زیاد به کانون توجه ندارند. اگر 

این معضل حل شود شرکت ها هم اقبال بیشتر نشان می دهند.
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فکر  متقاضیان  گرفتارند؛   شدت  به  مشاورها  اسفند  آخر  روزهای 
روند  برود  بانک  به  جدید  سال  آغاز  از  قبل  طرح  اگر  کنند  می 
در  ها  شرکت  کار  حجم  دلیل  همین  به  کرد  خواهد  طی  تری  راحت 
نصاب  حد  به  علت  مهمترین  این  شاید  است  زیاد  بسیار  ماه  اسفند 

باشد. عمومی  مجمع  نرسیدن 

متأسفم که بعضی شرکت ها فعالیت در کانون را جدی نمی گیرند البته 
شرکت ها در آخر سال کار زیاد دارند که نمی توانند بیایند شاید هم 
اهمیت نمی دهند. من فکر می کنم اگر مجمع در اردیبهشت ماه برگزار 
می شد راحت تر می توانستند شرکت کنند. شرکت ها وقتی علاقه مند 
باشند، می آیند. من 90 درصد مجمع عمومی ها را حضور داشته ام. 
سازو کار کانون نسبت به سال های گذشته منظم تر و بهتر شده است.  
امیدوار  این  و  کرده  رشد  پله  پله  ها  سال  این  طول  در  نظرم  به 

است. کننده 
بعضی  در  اخیرا  شود.  بیشتر  باید  است  کم  تبلیغات  و  گری  لابی  اگر 
نقاط کشور بانک ها اقبال بیشتری نشان می دهند. شرکت ما از طریق 

سلیمه عقیلی)مهندسی مشاور بنیاد صنعتی ایران( :
در مواردی لازم است اطلاع رسانی به اعضاء، از طرق دیگری غیر از تارنمای کانون صورت گیرد

عبدالناصر گرکز )کاوش گستران کالای گلستان( : 
کانون در طول سال های گذشته پله پله رشد کرده و این امیدوار کننده است

یکی از نیروهای شرکت مأموریت دارد که سایت کانون را هفته ای دو 
بار رصد کند اما اخبار نباید فقط از طریق سایت منعکس شود. خوب 
اما بعضی وقت ها لازم است که  است که سایت اطلاعات را بگذارد 
و  صنعت  بانک  با  جلسه  مثلا  باشد؛  نیز  دیگر  طرق  از  رسانی  اطلاع 
معدن بهتر بود که غیر از سایت از طرق دیگر هم اطلاع داده می شد.

اقبال به کانون است که کار می گیرد؛ با بانک های کشاورزی و توسعه 
البته منابع بانکی در سال های  تعاون و صنعت و معدن کار می کنیم. 
پوشش  را  ها  مازندران طرح  و  گلستان  در  اما  است  کم شده  اخیر 

از تهران هم کار گرفته ایم.  می دهیم، 
را  آن  اول  صفحه  طراحی  است.  مربوط  کانون  تارنمای  به  من  انتقاد 
انگار  کند  می  مغشوش  را  ذهن  و  است  شلوغ  خیلی  ندارم.  دوست 
بگذارد  اول  در صفحه  را  مطالب  همه  کرده خواسته  که طراحی  کسی 
نظم  با  باید  هم  شود.خبرنامه  می  سردرگمی  و  شلوغی  باعث  این  و 
باشد؛  مشخص  اما  نامه  ماه  دو  یا  باشد  فصلنامه  شود؛  منتشر  خاصی 

تاریخ و فصل مشخصی داشته باشد.
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پررنگ در عرصه  برای حضور  ها  بانک  به  باش سیف  آماده 
المللی بین 

هیات  اعضای  و  عامل  مدیران  با  دیدار  در  مرکزی  بانک  کل  رییس 
خبرهای  با  که  را  جدید  سال  اعتباری،  مؤسسات  و  ها  بانک  مدیره 
خوش آغاز شده، سالی پربرکت خواند و گفت: بانک ها برای حضور 

المللی آماده باشند. پررنگ در عرصه بین 
 ولی الله سیف در این نشست که علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی و 
دارایی نیز در آن حضور داشت، افزود: خوشبختانه در سال گذشته با 
ساماندهی  مطلوبی  نحو  به  اقتصادی  شرایط  یازدهم،  دولت  نظر  دقت 
شده و شاخص های مختلف نظیر رشد اقتصادی، نرخ تورم و نرخ ارز 
نیز نقش خود را  بانکی  نظام  این حین،  این موضوع هستند. در  مؤید 

به خوبی ایفا کرده و توانسته در مسیر رو به رشد حرکت کند.
کفایت  نسبت  بردن  بالا  و  دولتی  های  بانک  سرمایه  افزایش  وی 
عنوان  جدید  سال  در  موجود  های  ضرورت  از  را  ها  بانک  سرمایه 
کرد و گفت: براساس طرح تحقیقاتی که در پژوهشکده پولی و بانکی 
معاونت  توسط  بانک  هر  به  مربوط  نتایج  شده،  انجام  مرکزی  بانک 

نظارتی به بانک ها اعلام خواهد شد.
کفایت  نسبت  تأمین  هدف  با  ها  بانک  سرمایه  افزایش  افزود:  وی 
سرمایه مناسب بانک ها، از موارد لازم الاجرا برای سال جاری است.

از مذاکرات  توافقات حاصل  به  با اشاره  اعتبار  رییس شورای پول و 
صورت  توافق  با  کرد:  خاطرنشان  لوزان،  بیانیه  صدور  و  ای  هسته 
گرفته، بانک ها باید فعالیت خود را بیشتر کنند و برای حضور پررنگ 

المللی آماده باشند. در عرصه بین 

افول سهم کشاورزی از تسهیلات بانکی 
بانکی در سال گذشته،  از 44 درصدی تسهیلات  بیش  با وجود رشد 
کاهش  قبل  دوره  به  نسبت  درصد   1.8 حدود  کشاورزی  بخش  سهم 

است.  یافته 
که  تومانی  میلیارد  هزار   341 مجموع  از  ایسنا،  خبرنگار  گزارش  به 
بانک ها در دوازده ماهه سال گذشته به بخش های مختلف اقتصادی 
کشاورزی  بخش  به  تومان  میلیارد   500 و  هزار   25 پرداختند حدود 

اختصاص داشته است. 
بانکی  منابع  درصد   7.5 حدود   1393 سال  در  حالی  در  بخش  این 
پرداختی شده را جذب کرده که این رقم کمترین میزان جذب در چهار 

سال گذشته بوده است. 
از  کشاورزی  بخش  دریافتی  نسبت  مرکزی  بانک  آمارهای  استناد  به 
 7.5 و   9.3  ،9 به   8.6 از   1393 تا   1390 سال  از  بانکی  تسهیلات 

درصد تغییر کرده است. 
اگرچه بانک مرکزی در این رابطه توضیح داده که با لحاظ کردن سهم 
بانک  خدمات  و  بازرگانی  و  معدن  و  صنعت  در  پرداختی  تسهیلات 

اخبار بانکی   

این  و سهم  مبلغ  کشاورزی،  بخش  با  بودن  مرتبط  دلیل  به  کشاورزی 
 9.6 و  تومان  میلیارد  هزار   32.6 به  ترتیب  به  قبل  سال  در  حوزه 
دیگر  های  بخش  سهم  حالت  این  در  ولی  یابد  می  افزایش  درصد 

کاسته خواهد شد. 
اما از 25.5 هزار میلیارد تومان تسهیلات دریافتی کشاورزی در سال 
قبل،62.5 درصد برای تامین سرمایه در گردش این بخش صرف شده 

است. 

یارانه ای  بانکی فراتر از اصلاح نظام  ضرورت اصلاح نظام 
و مالیاتی است

و  تحول  بحث  گفت:  مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  رییس  نایب 
مجلس  در  پیش  سال  دو  حدود  از  کشور  مالی  و  پولی  نظام  اصلاح 
با تشکیل کارگروهی، پیگیر جدی این طرح  نمایندگان  مطرح شده و 
نظام  از اصلاح  فراتر  را  بانکی  هستند چرا که ضرورت اصلاح شبکه 

یارانه ای و مالیاتی می دانند.
علی محمد احمدی در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا، تصریح 
کرد: اگر بخش کوچکی از همان توجهی که به بحث یارانه ها داشتیم، 
توجهی  حدقابل  تا  الان  شد،  می  بانکی  نظام  اصلاح  به  معطوف 

مشکلات بازارهای پولی ما حل شده بود.
بانکداری  نظام  عملکرد  از  ناشی  را  ها  بانک  مطالبات  افزایش  وی 
کشور دانست و افزود: هم اکنون نوعی درهم ریختگی در بازار پولی 
 ، پولی  مؤسسات  سرانه  اقدامات خود  غیرمتشکل،  پولی  بازار  داریم؛ 
وظایف  انجام  جای  به  بنگاهداری  افزایش  و  نقدینگی  رویه  بی  رشد 
برای  را  شرایط  که  هستند  ای  شده  انباشت  مشکلات  همه   ، بانکی 

اقتصاد ایران از ناحیه بخش پولی دشوار کرده است.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با تأکید بر لزوم اصلاح سیستم 
بازار سرمایه و مالی  به  لینک  بانکی  بانکی، گفت: در کشور ما شبکه 
نیست به این معنا که بانک مستقل عمل می کند و بورس هم مستقل؛ 
به  بورس  طریق  از  و  باشند  مالی  واسطه  باید  ها  بانک  که  درحالی 
خود  اما  کنند.  کمک  گذاری  سرمایه  نرخ  افزایش  و  سرمایه  تشکیل 
بحث  در  بازدارنده  عامل  یک  به  تبدیل  و  رفته  بنگاهداری  سمت  به 

سرمایه گذاری شده اند.
را  بانکی کشور  نظام  زمینه اصلاح  در  اقدامات ضروری  از  یکی  وی 
عنوان  با  طرحی  است  قرار  افزود:  و  دانست  مجلس  در  طرحی  تهیه 
قرض  بانکداری  و  اسلامی  بانکداری  بر  مبتنی  بانکی  نظام  'اصلاح 
الحسنه محور' به مجلس ارایه شود که کارهای کارشناسی آن درحال 
اجرایی  برای  باید  ما  و  نیست  مجلس  اقدام  همه  این  اما  است  انجام 

شدن این طرح تلاش بیشتری داشته باشیم.
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لازم به ذکر است؛ طرح اصلاح ساختار نظام بانکی یکی از محورهای 
طرح تحول اقتصادی بوده که از مدت ها پیش مطرح شده و بار دیگر 
نگاه دولتمردان و مجلسیان را به خود معطوف کرده است و با اصلاح 
اقتصاد  در  موثری  نقش  توان  می  اشتغال  و  تولید  از  حمایت  و  آن 

کشور ایفا کرد شود.

معاون سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی:
رونق  برای  را  مالی  منابع  از  سهمی  کشور  بانکی  سیستم 

صنایع کوچک در نظر بگیرد
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان صنایع کوچک وشهرک های 
بانکی  سیستم  جدید  سال  در  که  کرد  امیدواری  ابراز  ایران  صنعتی 
کشور سهمی از منابع مالی برای رونق صنایع کوچک را در نظر بگیرد 
تا با تزریق این منابع بخشی از واحدهای صنعتی کوچک غیرفعال به 
چرخه تولید بازگردانده شده و بخش دیگر که با ظرفیت پایین مشغول 

دهند. تولید  افزایش  بتوانند  هستند،  فعالیت 
صنعتی،  های  شهرک  و  کوچک  صنایع  سازمان  از  ایرنا  گزارش  به   
از  حمایت  را  سازمان  اصلی  های  مأموریت  از  یکی  مقیمی  فرشاد 
صنایع کوچک ذکر کرد و افزود: با توجه به طرحی که از سوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در سال 93 به هیات دولت ارائه شد، هیات 
صنایع  برای  اعتبار  تومان  میلیارد  هزار   10 تا  کرد  مصوب  وزیران 

کوچک در نظر گرفته شود.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
بانک  بخشنامه  به  توجه  با  نیز  جاری  سال  در  افزود:  ایران  صنعتی 
پیام رهبر  ابلاغ شد و  بانکی  به سیستم   93 پایان سال  مرکزی که در 
از  به حمایت  تاکید ریس جمهور  94 و  ابتدای سال  انقلاب در  معظم 

صنایع کوچک، امیدواریم این بخش مورد عنایت ویژه قرار گیرد.

طرح جدید بانک مرکزی برای ساماندهی تسهیلات
با وجود تمامی حواشی پیرامون تغییر نرخ سود سپرده در سال گذشته 
اولین  بانک مرکزی در  به سال 1394، رییس کل  و موکول شدن آن 
تسهیلات  سود  شدن  محدود  برای  طرحی  از  جدید  سال  روزهای 

بانکی خبر داد.
 اگرچه انتظار میرفت با توجه به ادامه کاهش نرخ تورم و وعده های 
در  که  بانکی  های  سپرده  سود  نرخ  در  بازنگری  برای  مرکزی  بانک 
ابتدای سال گذشته کاهش یافته و تا حدودی ساماندهی شده بود، در 
ایام ابتدایی امسال در دستور کار شورای پول و اعتبار قرار گیرد اما 
بالای  ارقام  دریافت  و  تسهیلات  تعیین سود  در  بینظمی  گویا  بار  این 
نزد  بیشتری  توجه  از  فراتر می رود  30 درصد هم  از  که گاهی  سود 
گفته سیف،  بر  بنا  که  ای  به گونه  است،  برخوردار شده  مرکزی  بانک 
به شورای  بانک مرکزی  اولین پیشنهادات  از  بانک مرکزی  رییس کل 
بود. خواهد  تسهیلات  سود  ساماندهی  برای  طرحی  اعتبار  و  پول 

وجود  تسهیلات  سودهای  برای  محدودیتی  عمل  در  حاضر  حال  در 
نداشته و هزینه سنگین آن اغلب مانعی بزرگ برای دریافت تسهیلات 
بانکی حتی به منظور راه اندازی کسب و کار میشود که به نظر میرسد 
با پیشنهاد مد نظر بانک مرکزی سقفی برای تعیین سود وامهای بانکی 
مشخص خواهد شد و بانکها مجاز به عبور از آن نخواهند بود. این در 

حالی است که اخیرا سیف با اشاره به برنامه های بانک مرکزی برای 
توجه  با  اینکه  بر  مجدد  تاکید  ضمن  جاری  سال  در  سود  نرخ  تغییر 
درصد   20 بالای  سود  نرخ  دیگر  تورم  نرخ  کاهش  مثبت  واقعیت  به 
مرکزی  بانک  نظر  عین حال  در  که  کرد  عنوان  نمیرسد  نظر  به  منطقی 

تنها کاهش نرخ سود سپرده نیست.
با بیان اینکه باید به سمت ساماندهی نرخ سود تسهیلات حرکت  وی 
اقتصادی و همچنین سیاست  بازدهی بخش های  با  نرخ سود  کرده و 
رونق تولید و خروج از رکود منطبق باشد اعلام کرد که در سال جدید 
پیشنهاد بانک مرکزی به شورای پول و اعتبار تعیین سقفی برای سود 

بود. با رعایت ویژگیهای عقود اسلامی خواهد  بانکی  تسهیلات 

به  سپه  بانک  تسهیلات  ریالی  میلیارد  هزار   100 افزایش 
بخش های کشاورزی و صنعتی

در  پررنگ  آفرینی  نقش  برای  بانک  این  گفت:  سپه  بانک  مدیرعامل 
تولید کشور، تسهیلات اعطائی خود به بخش های مختلف کشاورزی، 
معادل   1392 با سال  مقایسه  در  را  گذشته  در سال  معدنی  و  صنعتی 

100 هزار میلیارد ریال افزایش داد. 
تقوی  سیدکامل  سپه،  بانک  رسانی  اطلاع  پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به 
نژاد گفت: ده طرح بزرگ در زمینه های نفت،گاز، پتروشیمی، نیروگاه 
و دیگر صنایع در این بانک تأمین اعتبار شده است که امیدواریم که 
اقتصاد  توسعه  و  تولید  رشد  شاهد  جدید  سال  از  آنها  اندازی  راه  با 

باشیم.  کشور 
مدیریت  محوریت  با  گذشته  سال  در  سپه  بانک  افزود:  نژاد  تقوی 
کشور  بانکی  و  اقتصادی  های  عرصه  در  مطلوب  اقداماتی  جهادی 
با تقویت زیرساخت های لازم در زمینه های مختلف از  انجام داد و 
به  بهتر  برای کمک هر چه  را  مالی خود  و  فنی  انسانی،  نیروی  جمله 
دولت  برای  مطلوب  اقتصاد  شرایط  و  مقاومتی  اقتصاد  اهداف  تحقق 

تدبیر و امید آماده کرده است.
مالی  تأمین  و  اقتصاد  بودن  محور  بانک  بدلیل  کرد:  تاکید  نژاد  تقوی 
حدود 90 درصد از فعالیت های اقتصادی کشور در شبکه بانکی، باید 
واقعیت های موجود در نظام بانکی منعکس و از بزرگ نمایی برخی 
ها خودداری  بانک  به  مرتبط  غیر  بعضاً  منفی  و رویکردهای  تخلفات 
شود تا سیستم بانکی در سایه اعتماد مردم بتواند در توسعه اقتصادی 

کشور نقش خود را به نحوه مطلوب ایفا کند.

کاهش نرخ سود بانکي بانک هاي عامل صندوق توسعه ملی
نرخ  کاهش  از  اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  سخنگوی 
حوزه  در  ملی  توسعه  صندوق  عامل  بانکهای  بانکی  تسهیلات  سود 

صنعت، تولید و کشاورزی خبر داد.
در  سرمایه  و  صنعت  بخش  در  بانکی  سود  نرخ  گفت:  زارع  رحیم 
گردش و تولید که به ترتیب 19 و 21 درصد بود به 16 درصد کاهش 

پیدا کرده است.
وی همچنین با بیان اینکه نرخ سود بانکی در بخش کشاورزی نیز از 
19 درصد به 14 درصد کاهش یافته است، افزود: نرخ سود تسهیلات 
بانکی در مناطق محروم در بخش صنعت 12 درصد و در بخش کشاورزی 
10 درصد تعیین شده است که در 7 استان محروم کشور اجرا خواهد شد.
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عضویت در کانون متضمن آگاهی و پذیرش ضوابط و آیین نامه هایی 
را  کانون  اعضای  ارزشیابی  و  نظارت  هدایت،  گزینش،  نظام  که  است 
امضای  و  تکمیل  که  است  دلیل  همین  به  درست  و  ریزد  می  پی 
فرم های مربوط، از جمله منشور اخلاق حرفه ای اعضاء و تعهد نامه 
آنان  از  کانون،  در  عضویت  به  مندان  علاقه  ورود  بدو  در  عضویت، 

درخواست می شود. 
روند  یا  و  تشریفاتی  ها، موضوعی صرفا  فرم  این  در  برشمرده  موارد 
و  اصول  پذیرش  واژه های  بر  به همین جهت  و  نیست  اداری  اثر  بی 
وقوف کامل نسبت به آیین نامه ها و شأن حرفه در این فرم ها تصریح 

و تأکید شده است. 
به عنوان مثال بند 1 بخش تعهدات، از زبان داوطلب عضویت تصریح 

دارد که : 
با پذیرش و اجرای کلیه مقررات و ضوابط مورد تأیید کانون، خود را 
در معرض نظارت و داوری و ارزیابی کانون قرار داده و از این طریق 

مخاطبان خود را از کیفیت خدمات خود مطمئن سازد.
یا... در بندی از فرم تعهدنامه عضویت آمده است : با مطالعه و آگاهی 
و  مقررات  و  کانون  های  نامه  آئین  کلیه  و  اساسنامه  مفاد  از  کامل 
ضوابط حرفه ای )مندرج در سایت کانون( ، کلیه مقررات فوق الذکر 
و مفاد آیین نامه ها و ضوابط جدید را ) براساس اطلاع رسانی های 

کتبی یا  الکترونیکی کانون( به مورداجرا گذارد.
نامه می خوانیم : کلیه تعهدات مالی خود  بند دیگری از این تعهد  در 

 ) www.abcic.ir ( با توجه به پایان دوره آزمایشی تارنمای جدید کانون
که با هدف دسترسی به امکانات زیر راه اندازی شد : 

• استفاده از استانداردها و فناوری های به روز و جدیدتر
کروم،  فایرفاکس،  جمله،  از  مرورگرها  تمامی  از  مناسب  پشتیبانی   •
از  ها  عامل  سیستم  تمامی  در  اکسپلورر  اینترنت  و  اوپرا  سافاری، 

اندروید و  لینوکس  مکینتاش،  ویندور،  جمله، 
• افزایش قابلیت های معرفی بخش های مختلف سایت به موتورهای 

بهینه به شکلی  جستجو 
• ایجاد قابلیت نمایش مناسب وبسایت در دستگاه های مختلف علاوه 
صفحه  های  اندازه  با  تبلت  و  هوشمند  همراه  تلفن  مانند  کامپیوتر،  بر 

گوناگون نمایش 
• امکان توسعه پذیری مناسب ویژگی ها براساس نیازهای آتی کانون

ایفای تعهدات در قبال کانون، تنها یک وظیفه نیست ؛ ... 

نشانی الکترونیک تارنمای جدید کانون ) info@abcic.ir ( فعال شد 

سالانه،  عضویت  حق  پذیرش،  هزینه  قبیل  از  کانون  قبال  در  را 
درصدی  مجدد،  بندی  رتبه  ارتقاء  و  تمدید  بندی،  رتبه  های  هزینه 
تصویب  عالی  شورای  که  را  قراردادها  بابت  دریافتی  الزحمه  حق  از 
با کانون و همچنین سایر پرداخت هایی را  می کند و خدمات مرتبط 
مهلت  تعیین می گردد، در  کانون  نامه های  آئین  و  اساسنامه  که طبق 

انجام دهد.  مقرر 
ایفای  عدم  در صورت   : که  پذیرد  می  عضویت  داوطلب  پایان  در  و 
)بنا  مقررات  با  شرکت  های  فعالیت  نبودن  منطبق  و  عضویت  تعهدات 
هرگونه  شرکت  این   کانون(   عالی  شورای  یا  دبیرخانه  تشخیص  به 
شرایط  همچنین  و  آن  تمدید  یا  لغو  عضویت،  مورد  در  صادره  رأی 

رتبه بندی را می پذیرد.
است  حداقلی  دفع  و  حداکثری  جذب  کانون  راهبرد  که  است  بدیهی 
تا  و  امکان  تا سرحد  تسامح  و  کانون  اعضای  و درک شرایط خاص 
سرلوحه  نسازد،  وارد  لطمه  اعضاء  سایر  حقوق  و  منافع  به  که  جایی 
ایفای وظایف همکاران شما در کانون است اما در هرصورت برخورد 
شده  امضا  تعهدات  به  نسبت  متعهد  غیر  و  متخلف  اعضای  با  قانونی 
خودشان نیز، از مسئولیت های خدشه ناپذیر کانون است که صرفا با 

هدف حفظ و پاسداری از حقوق جمعی صورت می گیرد . 
امید است اعضای محترم اهتمام لازم را نسبت به ایفای تعهدات خود 
در قبال کانون داشته و این نهاد را برای نیل به اهداف والایی که برای 

آن طراحی و ایجاد شده است یاری نمایند. 

به  کانون  نیازهای  براساس  ها  قابلیت  از  استفاده  به  در  انعطاف   •
یکپارچه صورت 

طریق  از  ها  اطلاعیه  و  ها  ابلاغیه  که  اعضا  برای  خبرنامه  وجود   •
ایمیل به اعضای محترم اطلاع رسانی گردد )به زودی، پس از تکمیل 
نمایندگان  و  ها  شرکت  محترم  عامل  مدیران  ایمیل  اطلاعاتی  بانک 

آنها، فعال خواهد شد(
• امنیت بالاتر و امکان پیشگیری از هک و نفوذ به سایت

برای  ممکن  حالت  ترین  ساده  در  ای  دوره  پشتیبانگیری  قابلیت   •
حفظ اطلاعات و محتوای سایت در صورت بروز هر گونه مشکل

  ifo@abcic.ir خواهشمند است دستور فرمایید کلیه ایمیل ها به نشانی
ارسال شود. 
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